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V květnovém čísle:
— Vyhláška o omezení hluku
— Revitalizace alejí u konce
— Drylock otevřel druhý závod
— Společnou cestou
— Otevření Kristýny
— Běžecké závody
— Na zkušenou v Estonsku

Příloha: Z nádraží do města –
Bahnhofstrasse 
a Bautzenstrasse 2

Noc kostelů
Oba hrádecké kostely se opět otevřou
všem, kteří chtějí třeba jen nahléd-
nout, setkat se s přáteli, poslechnout si
koncert. Každým rokem se najde někdo,
kdo ještě kostely v Hrádku uvnitř nevi-
děl. A právě Noc kostelů je jako stvo-
řená k tomu to napravit. Obě farnosti
nachystaly zajímavý program. Návštěv-
 níci Noci kostelů tak mohou domů od-
cházet s příjemným prožitkem. A dost
možná se dozví věci, které nevěděli 
a uvidí věci, které neviděli. 

Letošní noc kostelů se koná v pátek
24. května a v Hrádku začne v 18 hodin
v husitském Chrámu Pokoje. Vystoupí
Hrádecké klarinetové kvarteto, Liberec -
ké klarinetové kvarteto, sólisté základní
umělecké školy. Biskupem Pavlem Pe-
chancem bude zahájena výstava Víra
Naděje Láska. V 19.30 bude noc pokra-
 čovat v katolickém kostele sv. Bartolo-
měje. Zde vystoupí Chrámový sbor,
manželé Renata a Petr Bendovi, bu-
dete si moci prohlédnout liturgické
oděvy, předměty a knihy a je nachys-
tána komentovaná prohlídka kostela.
A že je o čem vyprávět, se můžete pře-
svědčit jednoduše – stačí přijít.

Ulice Liberecká – první práce 
začnou ještě letos

Město čeká v příštím roce rozsáhlá investiční akce, která bude znamenat pro obyvatele dočasně řadu
omezení, ale zároveň vyřeší problémy s poruchami inženýrských sítí a po dokončení promění ráz jedné
ze vstupních bran do města – Liberecké ulice. Její rekonstrukce se chystá už od roku 2016. Akce to 
nebude jednoduchá, protože se na stavbě bude střídat několik zhotovitelů. Už jen tři roky trvající pří-
prava projektové dokumentace leccos napovídá. První práce ale pravděpodobně začnou již letos na
podzim.

O tom, že ulice Liberecká rekonstrukci potřebuje, není pochyb. Stav vozovky se postupem času horší
a ani chodníky nejsou v nejlepší kondici – to je to, co obyvatelé a návštěvníci města vnímají nejvíce.
Rekonstrukci ale vyžadují i inženýrské sítě, které jsou pod povrchem vozovky nebo chodníků. 

Liberecká ulice je v majetku Libereckého kraje, spravuje ji Krajská správa silnic. Město na sebe vzalo
projektovou přípravu rekonstrukce vozovky a chodníků, další dokumentaci chystají jednotliví správci
sítí. 

Nejdále je s přípravou společnost Innogy. Ta už v těchto dnech soutěží dodavatele prací. Pokud vše
dobře dopadne, začne první a druhá etapa rekonstrukce plynovodu ještě letos na podzim. Týkat se
bude úseku od železničního přejezdu po odbočku k samoobsluze. Dopravu na Liberecké tato etapa
omezí, ale neuzavře. Část plynovodu vede pod chodníkem, část pod vozovkou, takže by se měl zaví-
rat jen jeden jízdní pruh. Severočeská vodárenská společnost má vydané vodoprávní povolení a v sou-
časnosti připravuje výběrové řízení na dodavatele stavby. Vzhledem k tomu, že voda a kanalizace se
nemůže rekonstruovat v zimě, počítá se se zahájením prací na jaře 2020 a pokračováním až do roku
2021. S rozšířením prací také budou přicházet odpovídající dopravní opatření, která budou vyžadovat
trpělivost nejen obyvatel města. Pokračování na straně 3



lnformace z radnice
Usnesení rady města
11. schůze rady města
11. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 3. dubna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila podané žádosti o dotaci do Dotačního fondu Libereckého

kraje, Programu: 1.1 – Podpora jednotek požární ochrany obcí Libe-
reckého kraje na projekty:
a) Pořízení věcných prostředků požární ochrany pro JSDHO Hrádek

nad Nisou, o celkových výdajích ve výši 101 503 Kč, požadované
dotaci ve výši 57 751 Kč (50 %) a vlastním podílu ve výši 57 752 Kč
(50 %),

b) Výměna vrat garáží hasičské zbrojnice v Hrádku nad Nisou – 
I. etapa, o celkových výdajích ve výši 461 049 Kč vč. DPH, poža-
dované dotaci 230 524 Kč (50 %) a vlastním podílu ve výši 
230 525 Kč (50 %).

— rozhodla o přidělení veřejné zakázky malého rozsahu „Kolumbárium
hřbitov Hrádek nad Nisou“, a to společnosti SKJ, s. r. o., Hrádek nad
Nisou s celkovou nabídkovou cenou 390 472,65 Kč vč. DPH

— schválila přidělení zakázky na vyhotovení projektové dokumentace
pro výběr zhotovitele zakázky Komunitní centrum – Schubertova 
vila – interiér firmě Projektový ateliér DAVID, s. r. o., Liberec 14 za na-
bídkovou 116 160 Kč včetně DPH 

— schválila přidělení zakázky na stavební práce ,,Oprava havarijního
stavu šatních kojí ZŠ Lidická, Školní ul. 325“ firmě KOVOVÝROBA Pe-
řina, s. r. o., za nabídkovou cenu 737 640,20 Kč s DPH

— schválila přijetí účelové dotace z Lesnického fondu od Libereckého
kraje na hospodaření v městských lesích ve výši 49 263 Kč

— schválila realizaci projektu Zvýšení stability lesních porostů na Libe-
recku v roce 2019 na pozemcích p. č. 1119/3, 2742/4 a 2602/7 k. ú.
Václavice u Hrádku nad Nisou 

— schválila součinnost se zajištěním opěrných bodů zabezpečovací
techniky PČR KŘP Libereckého kraje, služba kriminální policie a vyše-
 třování, pro umístění zabezpečovací techniky – kamerových systémů,
a to dvou kamer na objekt města Žitavská 271 (celnice) a sloup s do-
pravním značením a osvětlením na kruhovém objezdu křižovatek sil.
č. 35 ul. Oldřichovská, vše v Hrádku nad Nisou, na dobu určitou 
6 měsíců s možností prodloužení, a to z důvodů předcházení ohro-
žení veřejného pořádku a bezpečnosti.

12. schůze rady města
12. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 17. dubna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila účetní závěrky a výsledky hospodaření příspěvkových or-

ganizací města za rok 2018
— schválila finální verzi textové části Kroniky města Hrádek nad Nisou

pro rok 2018
— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Pro-

gramu 4.4 Soutěže a podpora talentovaných dětí a mládeže na pro-
jekt Zlatá pětka Mikroregionu Hrádecko–Chrastavsko 2019 ve výši 
17 500 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 17 500 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Spolek pro roz-
voj country hudby C&W VOBUTY ve výši 20 000 Kč na podporu akce
12. ročník country festivalu Hrádecká country sešlost 

— schválila poskytnutí finanční podpory formou daru ve výši 5 000 Kč
spolku Za živou Lužickou Nisu, občanský spolek Smržovka, na zajiš-
tění úpravy okolí prameniště Nisy pro reprezentaci při 20. výročí Slav-
ností řeky Nisy 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Multisport
Team, z. s., ve výši 30 000 Kč na organizační zajištění závodu Alisy
Běh Trojzemím dne 13. 4. 2019

— jmenovala s účinností od 1. 8. 2019 novou ředitelku Mateřské školy
Oldřichovská 

— schválila přidělení zakázky na zpracování „Územní studie Žitavská 
v Hrádku nad Nisou“ Ing. arch. Jiřímu Plašilovi, Liberec, za cenu 
95 000 Kč (nebude účtováno DPH) 

— rozhodla o přidělení veřejné zakázky malého rozsahu Uhelná – 
odstavná plocha vítěznému uchazeči společnosti Baslet, s. r. o., 
Chotyně s celkovou nabídkovou cenou 250 040,45 Kč vč. DPH 

— rozhodla o přidělení veřejné zakázky malého rozsahu Úprava 

parkovacích ploch a ploch na kontejnerová stání sídliště Liberecká
uchazeči společnosti Baslet, s. r. o., Chotyně s celkovou nabídkovou
cenou 216 147,14 Kč vč. DPH

— schválila dodavatele veřejné zakázky MŠ Oldřichovská – odizolování
suterénu, a to firmu Baslet, s. r. o., Chotyně, za celkovou cenu 
348 597 Kč včetně DPH

— schválila přidělení zakázky na opravu hřbitovní zdi Donín společnosti
SKJ, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za nabídkovou cenu 351 793 Kč včetně
DPH 

— schválila mimořádné svozy separovaného odpadu (plast a papír) na
období květen–září 2019 pro vybraná stanoviště separu – 21 míst, 
v režimu 1 x 3 týdny, za celkovou cenu 115 000 Kč vč. DPH.

13. schůze rady města
13. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 24. dubna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila dodatek smlouvy o dílo, jejímž předmětem je realizace

stavby Revitalizace části herních zahrad při MŠ Oldřichovská a MŠ Do-
 nín, Hrádek nad Nisou, okres Liberec firmou JIB, s. r. o., Brandýs nad
Labem, kterým se na základě změnového listu a vyčíslením méněpra cí
a víceprací navyšuje celková cena za provedení díla o 93 482,18 Kč včet -
ně DPH z původních 2 348 675,45 Kč včetně DPH na 2 442 157,63 Kč 
včetně DPH

— schválila dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo na akci Přechod pro chodce
ul. Donínská, Hrádek nad Nisou realizované firmou 1. jizerskohorská
stavební společnost, s. r. o., Hodkovice nad Mohelkou, předmětem
dodatku je specifikace víceprací a méněprací, cena díla bude snížena
o 60 428,48 Kč s DPH s tím, že výsledná cena bude ponížena na částku
234 224,85 Kč s DPH.

Ze zasedání zastupitelstva města
3. zasedání zastupitelstva města
3. zasedání zastupitelstva města v roce 2019, konané dne 27. března,
se zabývalo těmito záležitostmi:
— po projednání schválilo změnu rozpočtu města 2019 č. 1. Rozpočet

města 2019 po změně č. 1 má stanoven celkový objem příjmů 
částkou 222 804 418,01 Kč, celkový objem výdajů částkou 
344 491 233,01 Kč a salda ve výši 121 686 815 Kč ve třídě financo-
vání.

— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje
města ke dni 28. 2. 2019 ve výši 47 531 801,34 Kč. Schválilo tvorbu 
a čerpání z účtu FRM „Rozpočet pro rok 2019“. Schválilo uvolnění 
finančních prostředků z účtu FRM ve výši 500 000 Kč do rozpočtu
města k financování odkupu nemovitých věcí v k. ú. Hrádek nad Ni-
sou, Donín u Hrádku nad Nisou, Loučná, Dolní Sedlo (zůstatek 
nevyčerpaných finančních prostředků bude vrácen na účet FRM).
Schválilo čerpání finančních prostředků z účtu FRM v předpokládané
maximální výši 40 500 000 Kč do rozpočtu města 2019 k financování
projektu Komunitní centrum v Hrádku nad Nisou. Dotace za zmíněný
projekt v maximální výši 18 000 000 Kč bude na účet města vrácena
v průběhu roku 2020.

— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje
Václavic a Uhelné ke dni 28. 2. 2019 ve výši 4 887 897,44 Kč. Schvá-
lilo tvorbu a čerpání z účtu FRVU „Rozpočet pro rok 2019“.

— schválilo poskytnutí finančního daru ve výši 23 000 Kč Mostu k na-
ději, z. s., Most na poskytování terénních programů pro lidi ohrožené
drogou

— schválilo Změnu č. 1 interního předpisu města Hrádku nad Nisou Zá-
sady prodeje pozemků ve vlastnictví města Hrádku nad Nisou.

4. zasedání zastupitelstva města
4. zasedání zastupitelstva města v roce 2019, konané dne 24. dubna,
se zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo právní akt – Registrace akce a rozhodnutí o poskytnutí do-

tace pro projekt „Rekonstrukce učeben pro výuku AJ a přírodních věd
na ZŠ Lidická v Hrádku nad Nisou“, podpořeného v rámci Integro-
vaného regionálního operačního programu, v předpokládané výši
celkových nákladů 7 061 398,36 Kč, výši dotace 6 527 618,15 Kč 
a spolufinancování z rozpočtu města ve výši 533 780,21 Kč

— vzalo na vědomí zápis z jednání Osadního výboru Václavice, kona-
ného dne 21. 4. 2019, ukončení členství paní Ivy Červené a pana Petra
Housy v osadním výboru ke dni 31. 3. 2019 a návrh na změnu počtu
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Ulice Liberecká – první práce
začnou ještě letos

Dokončení ze strany 1
V příštím roce už dle dohody bude v rozpočtu Libereckého kraje počí-
táno s položkou na část povrchů v Liberecké ulici. Město se zároveň po-
kusí získat dotaci na realizaci chodníků.

A na co se můžeme těšit? Liberecká ulice se zazelená. Průjezdná šířka
se změní jen minimálně, zúží se jen asi o půl metru. Kamennou kostkou
bude oddělen parkovací pruh, který se dnes de facto používá, ale na vo-
zovce není vyznačen. Chodník se rozšíří až k opěrným zídkám a svahům.
Mezi odstavným pruhem a chodníkem vznikne půlmetrový pás zeleně
s alejí kvetoucích stromů a zelenou podsadou. Zelený pás tedy nebude
vytvářet zálivy jako na Žitavské ulici. Stromy budou v tomto vyvýšeném
pásu. Budou tak alespoň částečně chráněny před účinky zimního solení
komunikace.

Vzhledem k tomu, jak mají projektanti naplněné kapacity, je domluveno,
že po skončení projekčních prací na Liberecké ulici se začne připravovat
rekonstrukce ulice Rynoltická od křižovatky s Donínskou až do Rynoltic. Ta
je rovněž v majetku Libereckého kraje a její stav se stále zhoršuje.

členů osadního výboru ze sedmi na pět. Určilo počet členů Osadního
výboru v části města Václavice na 5 členů ve složení: p. Tomáš Housa,
p. Jaroslav Lhoták st., p. Alena Peichlová, p. Radek Petr, p. Jiří Svo-
boda. Zvolilo předsedou Osadního výboru v části města Václavice
pana Tomáše Housu. 

— schválilo Obecně závaznou vyhlášku města Hrádek nad Nisou 
č. 1/2019, o regulaci hlučných činností

— schválilo změnu rozpočtu města Hrádek nad Nisou 2019 č. 3. Roz-
počet města 2019 po změně č. 3 má stanoven celkový objem 
příjmů částkou 225 060 689,40 Kč, celkový objem výdajů částkou 
347 347 504,40 Kč a salda ve výši 122 286 815 Kč ve třídě financo-
vání.

Omezit nebo neomezit? Povinný klid v neděli, nebo dohoda se sou-
sedy? Zastupitelé v dubnu schválili novou obecně závaznou městskou
vyhlášku, která o nedělích a o svátcích zakazuje od 6.00 do 14.00 a od
19.00 do 22.00 požívání strojů a zařízení, způsobujících hluk, tedy 
např. sekaček na trávu, cirkulárek, motorových pil a kos, křovinořezů,
kompresorů apod. Vzhledem k tomu, že do 6 hodin je noční klid ze 
zákona a po 22. hodině také, zbývá těm, kteří se rozhodnou v neděli 
s těmito stroji pracovat, čas od 14 do 19 hodin. 

Asi málokteré rozhodnutí zastupitelstva vyvolalo podobnou bouři na
sociálních sítích, jako právě toto. A to ještě vyhláška nevešla v platnost,
protože je potřeba dodržet další zákonný postup. 

Co tedy k takové vyhlášce vedlo? „Je mi jasné, že stejně jako v každém
jiném tématu, týkajícím se našeho města, někoho potěším a někoho na-
štvu. Nicméně v situaci, kdy se na mě celá řada obyvatel dlouhodobě
obrací, že má tak fajn sousedy, kteří přesto, že mohou i jindy, tak si pro
sekání trávy benzinovou sekačkou nebo řezání dřeva motorovou pilou
vybírají ideálně nedělní ráno nebo dopoledne a nebo státní svátek,
které naopak spousta z vás považuje za jeden z mála časů, jak být po 
celém týdnu konečně v klidu s rodinou, dát si v klidu nedělní snídani,
nedělní oběd nebo strávit pohodový sváteční čas, a do toho mu jeho
soused vyhrává nějakým zvukem typu právě sekačky nebo motorové
pily, jsme se rozhodli přijmout kompromisní vyhlášku, která tyto čin-
nosti omezí,“ vysvětluje na svém facebookovém profilu starosta města
Josef Horinka. Proč kompromisní? Protože část zastupitelů požadovala
zákaz dokonce po celou neděli. Nicméně zatím bylo schváleno omezení
na nedělní a sváteční dopoledne a podvečer.

Starostův příspěvek strhl debatu, jejíž vyznění lze shrnout do části
první věty: „někoho potěším a někoho naštvu“. Někdo nemá jindy než
v neděli čas, jiný má početné zvířectvo a musí jej každý den nakrmit, ať
je všední den nebo svátek, řadě lidí vadí omezování a zakazování z prin-
cipu a nemusí se týkat jen hluku. Rozumný člověk všechny tyto argu-
menty pochopí. Na druhou stranu řada lidí vyhlášku uvítala, protože se
okolo bydlící sousedé nejsou ochotni dohodnout. To by měl tolerantní
člověk také pochopit. Jak uvádí jeden z diskutujících: „Ze tří stran máme

lidi s krbovkama. Funguje to tak, že když začnou dělat dřevo, tak víkend
co víkend v sobotu i neděli řežou pilama a cirkulárkou do zblbnutí. Na
dotaz, jestli by nemohl být klid alespoň na Velikonoce, přišla odpověď:
nejsem věřící. Takže pokud se u Vás dokážete na neděli domluvit, buďte
za to šťastní. Není žádná hitparáda v neděli grilovat za zvuku motorové
pily. Jak už se tady psalo, kdyby se lidi uměli domluvit, nebylo by nutné
řešit to vyhláškou.“ 

Mezi oběma tábory diskutujících bylo i nemálo těch, kteří projevují
jistou míru tolerance a jsou schopni se se sousedy dohodnout. A tak by
to asi mělo být. Jinak bychom se čistě teoreticky mohli dočkat dalších 
vyhlášek, zákonů a nařízení, které by vůbec nebyly třeba, kdyby… Jak 
o několik dní později po zchladnutí horkých hlav shrnul starosta města
Josef Horinka: „Není cílem města dávat věčným stěžovatelům do ruky
další „zbraň“, ale zastat se a pomoci těm, kteří chtějí aspoň část té rá-
doby sváteční neděle (ano, vím, že nepřetržitý provoz v továrnách ne-
zná neděle) strávit s rodinou v klidu a pohodě. Jedná se (pokud pominu 
zákon) o 6 hodin dopoledne + 2 odpoledne a nedělní večer, takže sku-
tečně je tu snaha o jakýsi kompromis, není to tak, že někomu chceme tak
děsně ublížit. A když holt někdo nemá zbytí (upřímně, kolik takových
opravdu je) a dokáže se se sousedy v klidu domluvit, tak se domluví.
Městská policie určitě nebude jezdit po městě s majákem a napnutýma
ušima. Co se týká zemědělské činnosti, není samozřejmě cílem města
zlikvidovat místní farmy a zemědělské podnikatele. Jestli to jinak nejde,
tak si krmení zajistí, jak byli zvyklí, jestli to výjimečně jde i jinak, tak je-
nom dobře. Ale hlavně žádný stres, ono jiné je to v okrajových částech,
kde se lidé více tolerují nebo jsou zvyklí (tedy až na pár výjimek), a jiné
ve městě.“

Vyhláška po nezbytných procedurách vejde ve „zkušební život“. 

„Zkuste, prosím, dát vyhlášce šanci. Pokud čas ukáže, že to nebyl dobrý
nápad nebo že je potřeba něco upravit, není problém se i k tomuto 
tématu v zastupitelstvu vrátit, tzn., že vyhláška města je velmi flexibilní
a řešitelná, naopak se nejedná o věc fixní a neměnnou,“ dodává starosta
města Josef Horinka.

Čilý ruch v Schubertově vile
Rekonstrukce Schubertovy vily a její proměna na komunitní centrum 
jede na plné obrátky. Několik profesí se pohybuje uvnitř budovy a insta -
luje všechny potřebné rozvody. Zároveň se ale dramaticky staví i vně 
budovy. Její základy byly obnaženy, odizolovány a dnes už jsou z většiny
opět zakryty. Aktuálně se v blízkosti vily budují opěrné zdi. A začaly
práce na opravě mansardové střechy. 

Projekt Komunitní centrum v Hrádku nad Nisou (CZ.06.2.56/0.0/ 0.0/ -
16_052/0002431) je spolufinancován Evropskou unií.

Nová vyhláška má omezit hluk v neděli
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Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 200 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 500 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 1 000 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 600 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 3 000 Kč
Smíšená (reklamní reportáž) cena dohodou
Vkládací (za vložený a dodaný ks) 2 Kč
ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)

Uhelná je dnes jakousi oázou mezi grabštejnskou pískovnou a polským
dolem Turów. Je nejmenší okrajovou částí Hrádku nad Nisou. V posled-
ních několika letech nebývale ožívá. 

Nejvýraznějším prvkem této zelené oázy jsou staré lípy. Obzvláště do-
minantní je lipová alej podél hlavní cesty, stromy ale najdeme po celé
Uhelné. V jarních měsících letošního roku byla alej, čítající 26 stromů,
odborně ošetřena, vysázeny byly také nové keře.

Uhelná se dnes chlubí hlavně rekonstruovanou kaplí Panny Marie 
Pomocné, která byla zachráněna doslova z trosek. A jelikož osada leží na
cyklotrase Hřebenovka, přijíždějí sem i turisté. Právě pro ně bylo letos 
v blízkosti kaple vybudováno zcela nové zázemí. Přibyly zde lavičky, 
odpadkové koše, stojany na kola. Rodiče s dětmi uvítají dětské hřiště 
s několika herními prvky, které je od kaple na dohled.

Když už budete na Uhelné, můžete pokračovat v poznávání s využitím
naučné Stezky stromů. Na Uhelné bylo aktualizováno jedno z jejích za-
stavení, dalších 10 tabulí je na české straně a dvě nová zastavení přibyla
ve spolupráci s polským partnerem, městem Bogatynia, v sousedním
Polsku. Kudy se na stezku vydat, se dozvíte z informační tabule, umís-
těné u hřiště. Její součástí je i mapka se stanovišti.

Jedním z nejzajímavějších přírodních prvků v okolí města je stará 
dubová alej podél ulice Žitavská. I v ní proběhla další etapa revitalizace.
Po loňském ošetření perspektivních stromů byly letos stromy, které již
byly ve špatném stavu, pokáceny a nahrazeny novou výsadbou. I v rámci
tohoto projektu byla o dvě stanoviště na polském území rozšířena Stezka
stromů.

Projekt Stromy v Trojzemí – revitalizace aleje Žitavská a propagace
přírodního dědictví byl spolufinancován z prostředků Fondu mikropro-
jektů Euroregionu Nisa v rámci programu přeshraniční spolupráce 
Interreg V-A Česká republika – Polsko.

Revitalizace aleje, rozšíření naučné Stezky stromů a vybudování 
zázemí pro turisty a rodiny s dětmi proběhlo v rámci projektu Uhelná –
Revitalizace aleje a úprava prostranství pro turisty, reg. č. CZ.11.2.45/ -
0.0/0.0/16_012/0001486. Tento projekt je spolufinancován Evropskou
unií z Evropského fondu pro regionální rozvoj prostřednictvím Euroregi-
onu Nisa.

Dvě nová dětská hřiště 
Na začátku května byla dětem předána dvě nová dětská hřiště. O hřišti
na Oldřichovské ulici už jsme psali v době, když se budovalo. Děti na
něm najdou kromě jiného velmi oblíbenou lanovku, ale také prolézačky
a houpačky. K dokončení ještě zbývají lavičky pro rodiče. Práce pokračují
i ve vznikajícím Parku Cihelna, k němuž povede jedna z přístupových
cest právě podél hřiště na Oldřichovské ulici.

Druhé hřiště, které je koncipováno zcela jinak, už využívají děti na
Zlaté Výšině. Herní prvky, které zde byly, už z většiny dosloužily. Nové
atrakce jsou na rozdíl od jiných městských hřišť zhotoveny hlavně z kovu.
Patrně nejvyhledávanější bude velký tobogán, ke kterému děti mohou
šplhat několika odlišnými a různě náročnými cestami.

Revitalizace dvou alejí je u konce
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V pátek 3. května byl slavnostně otevřen druhý závod firmy Drylock 
v Hrádku. Výrobní a skladovací prostory vyrostly z větší části v loňském
roce v těsném sousedství prvního závodu. Roky 2018 a 2019 lze nazvat
mezníkem v historii firmy. Hrádecký Drylock je nyní největším výrobcem
plen a inkontinenčních pomůcek v Evropě a jedním z největších na světě.
Obrat hrádecké firmy se meziročně více než zdvojnásobil.

Ve výrobních halách jedou ve třísměnném provozu nejmodernější
linky, které každý den dokáží vyrobit až 6 milionů plen. Pokud by Dry-
lock měl zásobovat jen Českou republiku, dokázal by to za asi čtyři
týdny. Většinu zákazníků tedy tvoří obchodní řetězce v západní a severní
Evropě, část výroby ale putuje i dále. I když se množství výrobků může
zdát obrovské, kapacita výrobních linek je vlastně vyprodaná.

Tržby hrádeckého Drylocku dosáhly v roce 2017 dvou miliard korun.
Vloni už to bylo 4,3 miliardy a strmý růst má pokračovat. Ruku v ruce 
s rostoucí výrobou bylo potřeba zajistit také dostatek zaměstnanců. To
se firmě podařilo. V dubnu 2018 jich v Drylocku pracovalo asi 450, dnes
už je to 760 lidí. A asi 39 % zaměstnanců je z oblasti Hrádecka. Další za
prací přijíždějí ze Šluknovska, Liberecka, Frýdlantska, Českolipska a okolí
Chrastavy. Drylock se může pochlubit tím, že nezaměstnává agenturní
pracovníky.

Do technologií bylo v souvislosti s otevřením druhého závodu inves-
továno 1,5 miliardy korun. A rozvoj tím nekončí, následovat bude inves-
tice do plně automatizovaného skladu hotových výrobků. 

Hrádecký Drylock se může pochlubit ještě něčím: pleny se tu nejen
vyrábí, ale v moderní laboratoři s kvalifikovaným personálem jsou také
vyvíjeny. Firma má patentovaný systém Magical Tubes se soustavou 
absorpčních kanálků pro rovnoměrné rozložení tekutiny, které se po 
napuštění anatomicky přizpůsobí tělu. Tím se výrazně snižuje riziko pro-
tečení pleny. Pleny jsou zároveň vyráběny co nejšetrněji k životnímu 
prostředí. Nejsou běleny chlórem, mají minimum potisků a snaha je eli-
minovat i různé chemické látky.

A jak je to s inkontinenčními pomůckami? Mezi lidmi je toto téma
často spíše tabu. Faktem ale je, že spotřeba pomůcek pro dospělé roste.
Inkontinence je poměrně častý problém, který se dá s pomůckami řešit.
Jak ale při otevírání nové haly podotkla ředitelka hospice sv. Zdislavy 
z Liberce Taťjana Janoušková, je to často otázka studu a pocitu snížené
důstojnosti. Drylock je jedním z důležitých partnerů libereckého hos-
picu. A jak dodal ředitel závodu Leoš Preisler, pomoci se z Hrádku do-
stává i dětským Klokánkům.

Drylock otevřel druhý závod
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V roce 2004 se na česko-německo-polském Trojmezí konaly největší
oslavy rozšíření Evropské unie. Každým rokem si na tomto symbolickém
místě při lidové slavnosti Společnou cestou tento okamžik připomínáme.
Letošní půlkulaté výročí zavdalo k většímu rozměru akce. K přípravě se
připojila centra regionálního rozvoje z Olomouce, Wrocławi a Drážďan.
Na Trojmezí se sešlo přes dva tisíce lidí.

Program byl letos opravdu pestrý. A to nejen na podiu. Každá ze stran
přichystala prezentaci zajímavých aktivit a projektů, z Liberce a Zhořelce
na Trojmezí vedla cyklojízda, které se zúčastnily stovky cyklistů. Kdo při-
šel, mohl zdarma ochutnat na každé straně Trojmezí místní jídlo: guláš,
žitavský bratwurst a polskou polévku.

Kulturní program vyvrcholil parádní show libereckého Big’O’Bandu 
a koncertem kapely The Beatles Revival. Tečku učinil tradiční ohňostroj.

Jak vidí 15 let v Evropské unii z hlediska Hrádku nad Nisou jeho sta-
rosta Josef Horinka? „Osobně si myslím, že pokud bychom nevstoupili
do EU, tak Hrádek by určitě nebyl tam, kde je dnes. A nemyslím jen pe-
níze z dotací, ale také spoustu nových přátelství nebo otevření hranic.
Myslím si, že vstup do EU a následné rozšíření schengenského prostoru
nám zatím více přineslo, než vzalo. Přesto, že se neztotožňuji s řadou
věcí, které z Bruselu přicházejí. Vadí mi, že se trochu ztrácí národní 
identita, dokážu si spoustu věcí představit jinak. Nedokážu například
pochopit, že se na jednu stranu EU stará o takové věci, jako jsou názvy
výrobků, na druhou nedokáže sjednotit legislativu pro léky. Takže v jed-
nom státě lze volně zakoupit léky, které jsou zneužitelné pro výrobu
drog, v dalších zemích ne, ale problémy z toho pochopitelně máme
všichni. Některé záležitosti bych tedy řešil jinak, razantněji. I tak ale Hrá-
dek na vstupu do Evropské unie spíše vydělal.“

Pokud bychom počítali jen finance, které Hrádku prostřednictvím růz-
ných dotačních programů pomohly, dostali bychom se určitě na několik
set milionů korun. „Ale nebylo by úplně fér srovnávat. Všichni starostové
Hrádku se vždy snažili chovat jako dobří hospodáři. Dnes jsou možnosti
dotačních programů větší. Z minulosti bychom ale měli započítat i čis-
tírnu odpadních vod nebo silnici Bílý Kostel – Hrádek nad Nisou, které
byly rovněž hrazeny z předchůdců dnešních programů. Město tehdy sice
nebylo investorem, ale vedení města muselo umět prosadit, aby tyto 
investice do Hrádku šly,“ dodává starosta Josef Horinka.

Na Společné cestě už 15 let
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Kdo se ve sváteční odpoledne 8. května vydal na Kristýnu, mohl opět
spatřit na hladině jezera vílu Kristýnu, která na lodi, aby nenastydla 
v chladné vodě, přivezla starostovi města Josefu Horinkovi klíč k jezeru.
Rituál odemykání žádá, že starosta do vody musí. Ač letos měla voda
pouhých osm stupňů, našlo se ještě šest dalších odvážných, včetně pri-
mátora Žitavy Thomase Zenkera, kteří květnové koupání absolvovali
společně. Jen to předávání klíče se letos zkomplikovalo, zpoza lodi se 
totiž zcela nečekán vynořil vodník Kristián, který se klíče chtěl zmocnit 
a vodu v jezeře si ponechat jen pro sebe. Vše nakonec dobře dopadlo,
nová sezóna byla otevřena. 

Vlastnímu odemčení předcházely tradiční závody na inline bruslích 
a kolech, určené hlavně dětem. Další program připravila Půjčovna lodí
Nisa v loděnici. Pozdní odpoledne zpestřila kapela Stand Band. 

Ačkoliv to vypadá, že v zimních měsících se na Kristýně nic neděje,
opak je pravdou. Jaké jsou tedy letošní novinky? „Ještě na podzim pro-
šla úpravou jižní pláž, která byla zatravněna. Předloni zatravněná hlavní
pláž má nový systém zavlažování, aby tráva mohla dostávat vláhu v hor-
kých letních dnech. V těchto dnech se dokončují práce na občerstvení
„střed“, které má nového provozovatele,“ říká Radek Petr, ředitel spo-
lečnosti Kristýna. Jmenovat se bude Bistro Panelka a už brzy se návštěv-
níci mohou těšit na jeho služby. Pro komfort návštěvníků se v těchto 
místech dokončují zcela nové toalety, které nahradí dosud pronajímané
mobilní buňky.

V areálu Kristýna je dnes už 66 chat, jejichž kapacita je často zcela 
zaplněna. Některé jsou zcela nové, většina už byla v nedávné minulosti
rekonstruována. Před letošní sezónou prošlo modernizací deset z nich.
Ubytovaní v nich najdou kuchyňky, u každé z nich vyrostla pergola.
Upravena byla také chata pro větší skupiny, která pojme až deset turistů. 

Další etapou oprav prošel penzion Kristýna. Po pokojích přišla na
řadu chodba v patře, která byla celkově prosvětlena instalací střešních
oken a sádrokartonovým obkladem. Generální opravu má za sebou ku-
chyně v penzionu. 

Novinkou letošní sezóny je pořízení vratných plastových kelímků. 
Zásadně se tím sníží množství vyprodukovaného odpadu a je to příspěvek

areálu k ochraně přírody. Kelímky budou zálohované. Design byl navr-
žen přímo pro areál Kristýna. Návštěvníci si kelímky tedy budou moci
ponechat jako suvenýr, nebo jej proti záloze vrátit. Vrácení přitom bude
možné v kterémkoliv občerstvení v areálu. 

Avizovaná druhá etapa revitalizace areálu Kristýna, která bude za-
hrnovat především úpravu severní pláže, byla zatím odložena. Přede-
vším vybudování mol je časově náročné, a než riskovat stavební práce 
v turistické sezóně, proběhne tato etapa v podzimních měsících.

110 let Základní školy 
v Doníně

… Sto let není pro budovu žádný vysoký věk. U většiny domů projde ta-
kové kulaté výročí většinou bez povšimnutí. U školy je tomu ale jinak. 
Za sto let je její budova svědkem mnoha příběhů, ovlivní život tisícům
lidí. A to i v případě menší školy, jakou ta donínská je. Postavena byla 
v roce 1909, pět let poté, co si v Loučné postavili vlastní novou školní bu-
dovu, ač původně chtěly obě obce své síly při výstavbě spojit. Původní
německá škola se po válce stala českou, později zde byla i mateřská škola
a někteří možná budou pamatovat také zvláštní školu. 

Článek č. 06/2009 z pera pana Štrupla si možná ještě pamatujete.
Před deseti lety škola v Doníně oslavila 100 let od svého založení. Nyní
máme opět důvod slavit!

Oslava k 110 letům doníské školy se koná 28. května od 15.00. Přijďte
si prohlédnout školu, posadit se do historických lavic, zavzpomínat u ar-
chivních školních fotografií a školních pomůcek. Bohatý doprovodný
program nabídne vystoupení hrádecký spolků, žáků hrádeckých škol 
i mateřských školek. 

Těšíme se na vás!
Kolektiv ZŠ Donín!

Areál Kristýna je slavnostně otevřen
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Slovan chystá mezinárodní
turnaj mládeže v kopané

Ve dnech 23.–26. května se stane donínský fotbalový areál dějištěm 
mezinárodního fotbalového turnaje mládeže. Kromě žáků domácího
Slovanu by měla přijet mužstva z Bogatynie, Žitavy, Oderwitz, města
Gorzów Wielkopolski, Liberce, Jablonce nad Nisou a také Boleslawiece,
které je partnerem společného česko-polského projektu. V rámci projektu
je kromě fotbalového turnaje pro mládež ve věku do 12 let připraven 
i doprovodný naučný a sportovní program, který má přispět k rozvoji
vzájemné spolupráce mezi zástupci jednotlivých měst, organizátory
akcí, vedením sportovních organizací a spolků. 

V sobotu 25. května se budou hrát zápasy ve dvou šestičlenných sku-
pinách. Finálový turnaj se odehraje v neděli systémem play off.

Česko-polský projekt Mezinárodní fotbalový turnaj mládeže Hrádek
nad Nisou 2019 reg. č. CZ.11.4.120/0.0/0.0/16_012/0001730, je spolufi-
nancovaný Evropskou unií, prostřednictvím Programu přeshraniční spo-
lupráce Intereg V-A Česká republika – Polsko).

Alisy Běh Trojzemím
Alisy Běh Trojzemím má za sebou třetí ročník. Pořadatelé mohou být
spokojení: splnilo se jim přání, aby kapacita závodu byla naplněna ještě
před startem. Na startovní listině bylo připraveno 800 míst a poslední
volné místo se zaplnilo tři týdny před startem závodu! Úspěch samo-
zřejmě nezaručuje jen počet účastníků, ale také jejich spokojenost. A ta
je, soudě podle ohlasů, veliká.

Není se co divit. Pořadatelé z hrádeckého Multisport Teamu nepone-
chali nic náhodě, závod připravili do nejmenšího detailu. A tak je neza-
skočilo ani docela mrazivé počasí, které v sobotu 13. dubna panovalo.
Dokázali se postarat nejen o stovky závodníků, ale také o diváky. Ti,
včetně dětí, se mohli zabavit doprovodným programem. A soutěžení
probíhalo i po závodě, kdy byla vyhlášena fotosoutěž z fotografií poří-
zených při závodě. 

A kdo se radoval na stupních vítězů? V hlavním závodě na 10 km kra-
loval napříč kategoriemi Ondřej Petr, který se do cíle dostal za 33 minut
a 38 sekund. Mezi ženami v čase 42.12 vyhrála Michaela Vojteková. Po-
loviční trať ovládli Jan Karko a Barbora Košková. Vyhlašovaly se ale také
výsledky v patnácti dětských a dorosteneckých kategoriích, všemu ote-
vřený byl závod Open.

Alisy Běh Trojzemím se velmi rychle stal pro Hrádek velkou sportovní
událostí, za kterou patří pořadatelům velké poděkování.

Běh Císařským údolím
O čtyřicet let dříve se začala psát historie běhu Císařským údolím. Na ho-
rolezecké chatě se nikdy nesešly stovky běžců, ale běh má své věrné pří-
znivce, kteří ani v konkurenci jiných závodů, kterých vyrostlo jako hub
po dešti, na Horním Sedle nechybí. Hrádečtí horolezci mohou závodní-
kům nabídnout krásnou trasu mezi skalami okořeněnou několika kopci.
I letos, kdy jaro není tak teplé jako v předchozích letech, si na závod
našlo cestu sedm desítek závodníků od batolat po veterány. 

Na nejdelší trase, která měří 13 km, doběhl nejrychleji opět Petr Ur-
bánek, kterému se podařilo o téměř dvě minuty překonat hodinovou
hranici. Mezi ženami byla nejrychlejší Jana Čermáková. Ivo Machek 
vyhrál závod na 5,5 km, mezi ženami byla nejrychlejší Kateřina Černo-
horská. Trať 3 km ovládl ještě školou povinný Jakub Vích a jediná žena
Anna Křelinová.
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Kdo jsme a jak to všechno vzniklo? Jsme Lenka S. a Lenka D., dvě mámy
od dívek, co chodily společně do jedné třídy. Holky si rozuměly a my také
a jednoho dne slovo dalo slovo a dohodly jsme se, že při ZŠ Donín za-
ložíme taneční skupinu, protože naše holky tak trochu škemraly, že by
chtěly někam chodit tancovat, a my jsme si řekly, že to vlastně není
špatný nápad. Lenka S. má zkušenosti s tancováním, soutěžemi a pra-
cuje ve vojenské službě. Takže disciplínu, řád a důslednost bychom
měly. Lenka D. má zkušenosti s moderním tancem, s prací s dětmi 
a marketingem, což se krásně doplňuje a zapadá do sebe. A tak na jaře
roku 2017 vznikla Rising Stars. Styl byl jasný téměř okamžitě, protože
Lenka S. dříve tancovala hip hop, vydaly jsme se tedy tímto směrem 
a začaly jsme objevovat krásy street dance. Především děti tento styl
hodně bavil a baví. Udělaly jsme první nábor a měly skupinu asi 17 dětí,
se kterými jsme začínaly. Moc jsme si to s nimi užívaly, vše bylo dáno
zkušebně do konce školního roku s tím, jestli to vlastně bude mít „hlavu
a patu“. Během těch tří měsíců se vše ukázalo jako skvělý nápad, který
si užívaly jak děti, tak my dvě. V září 2017 jsme začaly tedy naplno a udě-
laly dvě skupiny – začátečníci (tzv. přípravka), a pokročilí. Připravili jsme
pro děti několik vystoupení, soustředění a celé to začalo dostávat řád.
Nyní tancujeme naplno druhým rokem a s láskou a radostí sledujeme
pokroky, které děti dělají. V přípravce máme 18 dětí a v pokročilých 
9 dětí. V příštím roce je naší vizí mít 3 taneční skupiny – přípravka (od 
5 let), mírně pokročilí a pokročilí (od 10 let), aby si opravdu všechny
děti zatancovaly podle svých dovedností, chuti a také věku. Vystupovali
jsme např. na Sportovním plese v Hrádku nad N., benefici Ostrova života

a dalších společenských akcích v regionu. Letos máme připraveno něko-
lik vystoupení, kde nás můžete vidět. Na podzim tohoto roku se zúčast-
níme naší první soutěže o pohár měst Nový Bor a Cvikov, tak nám držte
palce. A naše sny a cíle? Chceme dělat tanec pro radost, přesto chceme
děti někam dovést a zdokonalovat. Postupnými kroky je povedeme 
k soutěžím a stále lepšímu tanci, aby se rytmus a street dance stal jejich
součástí. Trénujeme 2x týdně v tělocvičně ZŠ Donín a v září tohoto roku
budeme dělat nábor nových členů našeho tanečního týmu. Více 
informací o nás najdete na našem facebooku Rising Stars nebo na strán-
kách rising-stars19.webnode.cz. Věříme, že i Vy se budete při našich vy-
stoupeních bavit. Lenka Dobešová

Velikonoční úklid
Již sedmý rok se díky setkání mládeže Jednoty bratrské uskutečnily ve
dnech 18. a 19. dubna úklidové práce v našem městě. V předchozích 
letech se party mládežníků z Jednoty bratrské zapojily v Hrádku nad Ni-
sou do výsadby stromů, prací ve škole v Loučné, úprav dětských hřišť,
úklidu odpadků ve městě a jeho okolí, jarních úklidů na Grabštejně a do
pomoci potřebným rodinám. Nejinak tomu bylo i tento rok, kdy parta
bezmála čtyřiceti mládežníků uklízela odpadky na dolním sídlišti a také
sbírala nepořádek v lesích na Grabštejně. Stejně jako v minulosti se 
k této partě přidali i mládežníci z volnočasového klubu Vagón.

Během dvou dnů se nasbíralo několik tun odpadu. Člověk by žasnul,
že si někdo dá takovou práci, naložit vlek, odvést ho do lesa a tam vy-
hodit nepořádek, když to má do sběrného dvora takový kousek. 

Děkujeme za spolupráci Jednotě bratrské, městu Hrádek nad Nisou,
panu Stanislavu Schindlerovi, paní Mirelle Zdeně Vogel a podpoře Libe-
reckého kraje.

Beseda s armádním 
generálem Petrem Pavlem

Zajímavá beseda proběhla na konci dubna na půdě Brány Trojzemí. Na
osobní pozvání starosty města zavítal do Hrádku nad Nisou armádní 
generál Petr Pavel.

Generál Pavel v rámci Armády České republiky v minulosti vystoupal
až na samý možný vrchol. Následně, v roce 2015, stanul jako první zá-
stupce zemí bývalé Varšavské smlouvy v čele vojenského velení Severo-
atlantické aliance. Vyznamenal se v mírových misích UNPROFOR, v bře-
znu 2018 obdržel nejvyšší americké vojenské vyznamenání komandér
Záslužné legie za to, že „skvěle provedl Vojenský výbor NATO, včetně 
zástupců národních armád a národních náčelníků generálních štábů,
nejnáročnějším obdobím v nedávných dějinách aliance”.

Návštěvníkům Brány Trojzemí se generál Pavel věnoval více jak dvě 
a půl hodiny, většinu času odpovídal na dotazy z pléna. Ty se týkaly 
z velké většiny armády, působení NATO i aktuálních konfliktů ve světě.
Publikum mohlo ocenit velký rozhled, racionální pohled a argumenty,
které generál Pavel prezentoval při odpovědích.

Zájemci si na webu města mohu poslechnout úplný audiozáznam
této zajímavé besedy.

Rising Stars – dětská taneční skupina 
Hrádek nad Nisou
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Ostrov života zve na už 
9. Benefiční koncert

Zapsaný spolek Hrádek nad Nisou – Ostrov života připravuje 9. Bene-
fiční koncert. Stěžejní akce roku, kterou spolek pořádá každoročně vždy
3. květnovou neděli, proběhne už v sobotu 18. května 2019. Tradičně
nabídne bohatý program pro všechny generace. Návštěvníci mohou
přispět na dobrou věc. Dobrovolné vstupné je veřejnou sbírkou „OS-
TROV POMÁHÁ“ a je určené na pomoc vážně nemocným spoluobča-
nům.

V letošním roce se pořadatelé vrací k osvědčenému programu, kdy
dávají prostor i méně známým a začínajícím kapelám a vystupujícím.
Ani letos nechybí blok vystoupení dětí z Hrádeckých mateřinek, které
celý koncert odstartují. Nejen hrádeckému publiku zazpívá talentovaná
Luisa Jírová, která ohromila porotu v letošním ročníku talentové soutěže,
vystoupí členové baletní školy Malex ballet school, kapela z Jedličkova
ústavu Rachot band, své vystoupení s dětmi chystá také nadaný zpěvák
a tanečník Petr Faltus. Tančit budou i členové B-soul academy. Představí
se loutkový soubor Klubíčko ze Cvikova. Odpolední a večerní program
obstarají členové vokálního uskupení KrisKros a capella a skupiny Šťa-
stnej den, MAREKs, Soumrak Band a Cover Power.  

Tradiční setkání těch, kdo se chtějí bavit a zároveň pomáhat, láká
stále více lidí. Ostrov života tak už dávno není jen záležitostí hrádeckých.
Na Hasičskou louku přijíždějí návštěvníci z blízkého i vzdálenějšího
okolí. Díky jejich štědrosti mohou organizátoři svou pomoc poskytnout
lidem, kteří ji potřebují. 

9. Benefiční koncert Ostrova života proběhne 18. května 2019 od 
14 hodin na Hasičské louce v Hrádku nad Nisou. Všichni jsou srdečně
zváni. 

Za Hrádek nad Nisou – Ostrov života, z.s.
Věra Baumgartnerová

Naše škola (Základní škola T. G. Masaryka) se dlouhodobě věnuje pod-
poře a rozvíjení tzv. čtenářské gramotnosti. Velmi stručně řečeno jde 
o metodické přístupy, při kterých žáci pracují s psaným textem – dokáží
ho nejen přečíst, ale porozumět mu, najít nosnou myšlenku, vyvodit 
důležité informace, pracovat s ním atd. Celý systém je postaven na prin-
cipech RWCT – kritického myšlení (Do češtiny by ale bylo vhodnější pře-
kládat slovo „kritické“ spíše jako „vnímavé, dumavé, usuzující, plné“). 
S texty se na naší škole pracuje nejen v jazykových předmětech. Součástí
výuky českého jazyka jsou, kromě tradiční mluvnice, literatury a slohu,
také tzv. čtenářské dílny, při kterých cíleně pracujeme se čtenářstvím
jako takovým. 

Několik let se zapojujeme do programů a projektů, které čtenářství
jakkoliv podporují. K našim letošním úspěchům patří například 14. místo
v online soutěži Souboj čtenářů, kde soutěžící třídy odpovídají na otázky
k předem zadaným knižním titulům. Umístění nás letos moc těší, neboť
do soutěže vstoupilo dalších 119 škol. Tradičně spolupracujeme s libe-
reckou knihovnou na projektu Čteme nevidomým. Jeden z našich třeťáků
díky tomu získal audioroli v knize Dům doktora Fišera. 

Největším letošním počinem bylo zapojení naší školy do projektu 
Síťování škol. Díky němu vzniklo na naší škole Centrum čtenářské gra-
motnosti. Projekt si nás vlastně našel sám. Na základě mých příspěvků
do Kritických listů a do sborníku Výzkumného ústavu pro jazyk český
jsem byla oslovena s nabídkou lektorovat čtenářské dílny pro pedagogy
v Pardubicích, pak následovalo několik emailů a pak nabídka na vytvo-
ření centra. Díky němu se od září scházíme s kolegyněmi z okolních škol
a učíme je, spolu s mou kolegyní Anetou Tvrzníkovou, aplikovat metody,
které rozvíjí čtenářství i funkční gramotnost. Nejde o jednostrannou zá-
ležitost. Všechny účastnící se paní učitelky jsou skvělé a zkušenosti si
předáváme navzájem. 

Velkým bonusem projektu Síťování škol byla letošní pracovní stáž do
Estonska. Estonsko patří k zemím, které se, po pádu železné opony, do-
staly na přední příčky v hodnocení čtenářské gramotnosti. K tradičnímu
Finsku sem patří také např. Rusko či Singapur. V Estonsku jsem měla
možnost náslechů výukových hodin na státní estonské škole Tallinna Sü-
dalinna Kool a na soukromé, ruskojazyčné škole. Zajímalo mě, v čem tkví

tajemství úspěchu, v čem je estonská výuka tak moc jiná. Rozdíly byly,
ale spíš mimo výuku. Vybavením, přístupem učitelů i metodicky jsme na
tom srovnatelně, ne-li líp. Povinná školní docházka v Estonsku začíná pro
děti až v sedmi letech. Do třetí třídy jsou hodnoceny pouze slovně. Velký
důraz je kladen na propojení se životem. Učitelé nejsou omezováni hro-
madou zákazů, a tak žáci mohou např. v dílnách pracovat s elektrickými
zařízeními na obrábění dřeva, dívky mohou šít na šicích strojích atp.
Mnoho hodin je vymezených pro výuku cizího jazyka – na ruskojazyčné
škole osm hodin angličtiny týdně. Žáci se většinou učí v menších sku-
 pinách 7–12 žáků a je běžné, že např. při výuce angličtiny jsou pro ta-
kovou skupinu vyhrazeny tři paní učitelky. Na školách pracují sociální
pracovníci, školní psycholog. Pan ředitel je pouze manažerem řídícím
školu, má k ruce 2 zástupce. Největším rozdílem je ale samotné nasta-
vení společnosti. Ačkoliv učitelé zde mají stejnou „prestiž“ jako v České
republice, žáci a rodiče jsou na celém průběhu vzdělávání více zaintere-
sováni. Jednoduše zde platí, že do školy se žák připravovat musí, je to
prostě povinnost jako každá jiná. Nikdo zřejmě neřeší, zda nejsou děti
přetěžovány, ostatně, do školy zde v průměru chodí o 4–6 hodin týdně
více než u nás. Také učivo je rozloženo jinak, důraz je kladen opravdu na
základy, kdo chce víc, dostane přidáno. A děti si zde přidávají, úplně
samy od sebe. V českém školství zatím velký sen. Ale třeba se dočkáme,
pořád máme spousty šikovných kantorů a skvělých dětí. 

Mgr. Hana Prchlíková

Na zkušenou v Estonsku

polečenskápolečenská
rubrikarubrika

Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci dubnu 2019
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Václav Koutník
80 let Jaroslava Palasová, Emil Štadler,

Václav Vitík, Jiří Zelený, Jiří Kučera
81 let Alžběta Brodňanská, Jiří Soukup
82 let Pavel Simandl
84 let Sitte Waltr
86 let Margit Ručková
87 let Adolf Ručka, Jaroslava Ivanová
88 let Jiří Brožík
90 let Antonín Procházka
94 let Věra Sovová

Monika Korbelářová, matrikářka
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Květen a červen jsou měsíce, které si pořadatelé nejčastěji vybírají k po-
řádání svých akcí. I u nás v Hrádku máme hodně co nabídnout. Nabídka
pro nejbližší víkendy je opravdu rozmanitá. Přejme si tedy příznivé 
počasí a užívejme jaro a blížící se léto plnými doušky. 

17.–19. květen – Valdštejnské slavnosti – Frýdlant
Návštěvníci se mohou těšit na už osvědčený program: příjezd vévody 
Albrechta z Valdštejna a jeho družiny, dobovou tržnici, bezpočet hu-
debních a divadelních představení, velkolepou bitvu, tvořivé dílny pro
děti, ohňostroj a mnoho dalšího. 

17. květen – Muzejní noc pod Ještědem – Liberec, Jablonec
Již tradičně patří třetí květnový pátek v Liberci a Jablonci muzeím a ga-
le riím, která nabídnou zajímavý program a jedinečnou atmosféru. Téma
letošního ročníku je „Návrat do budoucnosti!“ Muzea i další instituce
nabídnou vstup zdarma i zajímavé programy. 

18.–19. květen – Ukliďme Jizerky – Jizerské hory
Tradiční dobrovolnická akce pro příznivce turistiky a zvláště Jizerských
hor. Stačí, když si naplánujete výlet, vezmete sebou pytel a cestou bude -
te sbírat odpadky. Pytle pak můžete nechat na nějakém dobře dostup-
ném místě a nahlásit organizátorům, kteří je z hor svezou. Pomůcky pro
úklid si můžete vyzvednout i v infocentrech v Liberci a Jablonci nebo 
v průběhu konání akce na velkých parkovištích v Jizerkách.

25. květen – Gladius: Antický festival – Středověká tvrz Wo-
thanburg – Curia Vitkov
Curia Vitkov hostí tradiční setkání sdružení zabývajících se antickým vá-
lečnictvím a řemesly – římské legie, gladiátoři, Germáni, Kelti, obléhací
stroje aj. Celodenní bohatý program pro každého. 

25. květen – Císařské slavnosti – výročí 100 let zámku v majetku
státu – Zámek Zákupy
7. ročník historických slavností pořádaných na zákupském zámku. Letos k
výročí 130 let od úmrtí korunního prince Rudolfa, jenž v Zákupech se
svojí manželkou princeznou Štěpánkou Belgickou několikrát pobýval.
Čeká na vás tradičně bohatý program, závod historických kol a podo bně. 

25. květen – Festival Karoliny Světlé – Světlá pod Ještědem
5. ročník Festivalu Karoliny Světlé je opět oslavou Karoliny Světlé, 

Podještědí, literatury, divadla, hudby, zpěvu, tance, ale také slavnostním 
setkáním lidu na místě, které má víc než genia loci.

25. květen – Keltský večer na Bezdězu
Večerní výstup na hrad Bezděz s hudebním doprovodem a vystoupením
kapely MalemIrish se uskuteční v sobotu 25. května 2019 od 19 hodin.

25.–26. květen – Pohádkový park – zámek Sychrov
V tyto dny se zámecký park promění v místo, kde se děti doslova vyřádí
při plnění soutěžních úkolů. Za odměnu pak čeká na každého dětského
účastníka dárek.

25.–26. květen – Staročeské řemeslnické trhy Turnov
Dvoudenní festival řemesel, hudby a divadla v Městském parku. I tento-
krát budou trhy jedinečným propojením řemesla a kulturního programu
na dvou pódiích. Návštěvníky čekají dvě desítky vystoupení v podání
hudebních skupin a divadelních společností.

2. červen – Den dětí – Hrad Grabštejn
Tradiční Den dětí na Grabštejně opět přináší především malým náv-
štěvníkům možnost potkat historické a pohádkové postavy v kostýmech.
Po roce se zase můžete těšit na kroket, badminton a další hry, jimiž si
volné chvíle mohli zpestřovat i Clam-Gallasové. A samozřejmě nesmí
chybět oblíbené vyrábění.

7.–9. červen – Chrastavské slavnosti
Největší kulturní událost roku v Chrastavě. Slavnosti letos nabídnou opět
řadu koncertů. Hlavními hvězdami jsou Hana Zagorová a Věra Marti-
 nová. Na pódiu se představí také Argema, Pokáč a další. 

8.–9. červen – Víkend otevřených zahrad – zámek Lemberk
Mimořádné zpřístupnění Bredovské zahrady a letohrádku s panelovou
výstavou věnovanou proměnám areálu Lemberka.

15. červen – Noc na Karlštejně – zámek Sychrov
Perla letních scén míří z Karlštejna na Sychrov. Legendární muzikál Noc
na Karlštejně ve hvězdném obsazení s hity Karla Svobody. Jediné před-
stavení 15. června na zámku Sychrov.

Věra Baumgartnerová

Pro květnové HRÁDECKO jsem vybrala tip do muzea v Bílém Potoce.
Obvykle do muzeí míříme v zimě, kdy je méně možností výletů do pří-
rody. Unikátní Jizerskohorské technické muzeum ale otevírá jen od
května do října, a protože zatím není tolik známé, bylo by škoda na něj
neupozornit. Koneckonců, jeho návštěvu můžete s procházkou do pří-
rody klidně spojit. Jizerské hory, které Bílý Potok obklopují, nabízí zají-
mavých cílů více než dost. 

Jizerskohorské technické muzeum
Muzeum se nachází v areálu bývalé textilní továrny. V roce 1852 ji po-
stavil jako přádelnu vigoňové příze Ignatz Lange. Následně však továrnu
koupil C. Körner a upravil ji na přádelnu bavlny a v roce 1860 se dostala
do majetku firmy Gebrüder Cordella. Majitele i podobu změnil komplex
v průběhu let několikrát. V roce 1945 na podnik byla
uvalena státní správa. Po roce 1948 se přádelna stala
součástí národního podniku Bytex, který zde vyráběl
kobercovou přízi. Mezi roky 1990 a 2001 působila 
v areálu továrny chrastavská společnost Mykana. Ta se
ale dostala do hospodářských obtíží a byl na ni vyhlá-
šen konkurz. Od roku 2002 je továrna ve vlastnictví 
rodiny Šerclů. Sídlí zde Motorářská strojírna Šercl, s.r.o.,
která provozuje specializovanou dílnu, v níž provádí 
restaurování a opravy historické techniky. Areál sám 
o sobě je velmi zajímavou stavbou, od roku 2011 je také
kulturní památkou České republiky.

Jizerskohorské technické Muzeum nabízí expozici leteckých motorů 
připravenou ve spolupráci s Vojenským historickým ústavem Praha, 
výstavu letecké archeologie Jizerských hor, dále expozici textilní výroby 
a také expozici šicích strojů. Prohlédnete si i historickou strojovnu nebo 
kotelnu. Najde se tu pro každého něco. Od funkční mechanické pokladny
z německého obchoďáku po přetlakovou kabinu pro výcvik letců. Tolik 
šicích strojů pohromadě asi neuvidíte nikde na světě. Ze všeho čiší ohro m -
ný zájem a nadšení majitelů muzea. Stejně nadšení jsou i průvodci, kteří
vás expozicemi provedou, poskytnou odborný výklad a řadu strojů před
vámi rozpohybují. Muzeum baví i děti, pro které tady mají připravenou
spoustu aktivit. Expozice jsou přístupné i vozíčkářům. Hlavní sezóna tady
právě začala a potrvá do října. Otevřeno je denně mimo pondělí.

Věra Baumgartnerová / Zdroj: muzeumjizerky.cz

Pozvánka k sousedům

Tip na výlet
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Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje bude od letošního 
15. 5., tedy ode Dne linky 155, oceňovat ty, kdo svým příkladným po-
stupem výrazně přispějí k záchraně lidského života. Záchranáři tak chtějí
vyzdvihnout důležitost těch, kdo na operační středisko volají a poskytují
první pomoc do příjezdu sanity. O každém konkrétním ocenění budou
rozhodovat právě operátoři linky 155.

Ocenění bude symbolické, vybraným lidem, jejichž postup při telefo-
nátu nebo postup při záchraně pacienta bude příkladný, zašle ZZS LK
poděkování a samolepku s nápisem „Pomohl jsem zachránit lidský ži-
vot“. Počet těch, kdo ji získají, odhaduje tiskový mluvčí ZZS LK Michael
Georgiev na cca 20 ročně. „Lidé, kteří volají na linku 155, jsou většinou
ve velkém stresu. Chceme tímto způsobem poděkovat těm, kdo se mu
nepoddají a v zájmu záchrany lidského života zachovají chladnou hlavu.
To nám v naší práci velmi pomáhá,“ vysvětlil Georgiev.

Minuty od prvního zavolání na linku 155 do okamžiku, kdy přijede
zdravotník, ubíhají někdy velmi pomalu. Právě ony ale mohou být pro
přežití postiženého a další kvalitu jeho života rozhodující. „Jsou to mi-
nuty, kdy záchrana života leží na volajícím a jeho spolupráci s operáto-
rem dispečinku. Musí přesně popsat situaci na místě a přesně dodržet
pokyny zdravotnických operátorů. I pro nás jsou ty minuty někdy velmi
dlouhé,“ popisuje Kramář.

„Dobrý den, Záchranná služba. Jak Vám
mohu pomoci?“ Stejná nebo velmi podobná
věta zazní přitom po celé republice každých
15 vteřin. Každých 15 vteřin se najde někdo,
kdo nutně potřebuje pomoc zdra votníků pro
sebe nebo pro své blízké. Každých 15 vteřin
operátoři na dispečinku rozhodují, kam pos-
lat sanitu, kam lékaře, kam „jen“ zdravotníka. Každých 15 vteřin rozho-
dují o lidských životech. Každých 15 vteřin aktivně pomáhají. Provoz
linky 155 je nepřetržitý. Nestane se, že by vyzvánějící telefon nikdo ne-
zvedl.

Právě proto je pro operátory spolupráce s těmi, kdo jsou na místě 
u zraněných nebo nemocných, tou nejdůležitější. Musí se spolehnout
na jejich popis situace a musí jim poskytovat pokyny tak, aby je správně
pochopili a aby i naprosto neinformovaný člověk dokázal zabezpečit
první pomoc postiženému, případně sám sobě. Pro tuto činnost jsou
operátoři speciálně vyškoleni. Právě proto mohou prostřednictvím tele-
fonu pomoci volajícímu provádět postupy pro záchranu života do doby,
než na místo dorazí záchranáři.

Den linky 155 si připomínáme 15. května.

V Liberci 13. a 14. dubna proběhly přebory Libereckého kraje ve stolním
tenise všech kategorií mládeže od nejmladších po dorost. Děti – slečny
a mladíci z TTC Hrádek nad Nisou – tam získaly celkem 8 medailí! Což
vzhledem k výběrové účasti jen žebříčkově nejlepších 16 hráčů ve svých
kategoriích je věc nevídaná a neslýchaná…

Medailisté: Erik Mareš (dorost) – 2x bronz, Eliška Tarantová (ml. žáky -
ně) – 2x bronz, Monika Doležalová (st. žákyně + dorost) – 2x bronz a Pája
Ortová (nejmladší žákyně) 1x zlatá a 1x stříbrná. 

No a ty děti, které se neprobojovaly na mistrovství kraje, šly běhat, 
a to na Alisy běh Trojzemím na Kristýně. Pro TTC Hrádek to taky cinklo,
a to bronzovou medailí Tomáše Taranta v běhu na 1 600 metrů. Viktor
Vlček byl pátý a Eliška Filounková devátá.

Všem moc děkujeme za pomoc a finance pro tento náš druhý největší
sport planety a nejúspěšnější hrádecký sportovní klub mládeže, zvláště
pak hlavnímu sponzoru, firmě KSM Castings CZ. Aby české, polské a ně-
mecké děti hrající a trénující v TTC Hrádek mohly být i nadále konku-
renceschopné v kraji Trojzemí a Evropě, budou potřebovat vaši pomoc
a přízeň. A o tu vás žádáme a zároveň vám za ni děkujeme. P. S. v květnu
budeme hledat – přijímat 3 děti dle talentu z celého Trojzemí, tedy 
i SRN a Polska.

Všem těm, co opravdu a ze srdce pomohli a pomáhají mládeži v klubu
TTC Hrádek nad Nisou: Vaše dary, pot a čas nepřišly vniveč, ale pomohly
s dobrou věcí. S poděkováním mládež TTC Hrádek nad Nisou 

a p. trenér Martin Tacinec s kolektivem

Zdravotnická záchranná služba ocení postup volajících

Úspěchy mladých stolních tenistů
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S NÁMI JIŽ OD ROKU 2000
„Vy sníte – my realizujeme“

5 důvodů, proč zvolit dovolenou právě s námi:

1. nasloucháme Vám
2. vybíráte dovolenou z pohodlí domova
3. nabízíme Vám hotely a místa z vlastních zkušeností

a na doporučení našich klientů
4. šetříme Vám čas
5. nezaplatíte ani o korunu navíc

Více informací Vám rádi poskytneme na
www.bellatour.cz,

e-mailu: info@bellatour.cz, nebo na tel. 731 586 553

Lersen CZ, s. r. o.,
hledá pro jednosměnný provoz 

v Hrádku nad Nisou, 
Oldřichovské ul. pracovníka na pozici

montážní dělník

Jedná se o práci na jednu směnu, práce neprobíhá 
o víkendech.

Požadujeme: fyzickou zdatnost, pečlivost, 
ochotu pracovat i přesčas. 

Odměna až 25.000 Kč měsíčně s ohledem na výkonnost,
obědy za cenu 20 Kč. 

Kontaktujte nás 
emailem: mistr1.cz@lersen.com, 

anebo telefonicky na čísle 482 723 699.
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